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going to be something that would run
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was'on.and iwickéd the bullet from unde!-r_ the blan

| |
- Sen. Russell:[This isn't
vou stark mhd . ...

Mr. Annkin:'We have considerable maler}ia] and we are going’
to gojinto the atmosphere, this hate material that was very-
Jcommon ;in that area in ‘many regards: It was in the
newspapers, it was in circulars of various kinds, it was in
letters to the editor in the newspaper. It was also involved in
. sermons from the pulpit in some of those, in at least one of the
+ leading churches of the city, was involved in financing various

forms of hate literature in very large amounts ﬁrom that
parliqlular area, and it may well be that it was a co tributing

+ extrefne right is concerned, but also in stirring up various
~ eleménts of the community who were expressing themselves
in vety ektreme forms against anybody'in" power-from the
President on down from time to time. ... The pamphlets were -

commonly circulated there, and | presume you are familiar -
with $omé of the H. L. Hunt’s financing of various! . . And all.
kindsiof things coming from out there in substantial amounts-
and itapp’hre‘ntlywas notonly exacerbating thé commuriity in
a numbef of ways, not only of the extreme right and the
extreme Jeft, but also the elements of the people more
‘mode '

i allow:

i ftryin

that .|. . and if you let those forces work long enough it will
i have an‘effect upon their approach to many problems, and it
I may be something that the country should well'be aware of,
W g -
[ Sen., 'x;s:srll: Do yourthink there is evidence of any connection
between 'Oswald and anywof those groups? . The-FBI is
: suppos'e'dft'o check that out pretty closely. :

M7 r;nki)}: We have no evidence that is clear that Oswald

ﬁ_i.w’ajs JQn{ne_cted with anybody but we also have very great -
{probl ms,‘ : : ) ) D
Sen. Qooper: . .. I think we might talk about this hate element
too much because. . . people will begin to get the idea, as some
have falready expressed, of going ‘away from evidence and.

1 Jevide

e

2 to| build up some situation which is apart from the..
hce ‘.'j. - ' R o

-

}\'/Ir. [Jmilljﬁ'n: Then in the period that they
in Rubsia jthere are.manifold problgms about the fact that
b
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of the Red Cross . ... the question of when that incomfe
hated. She said he had never been to Leningrad. He said
d; she went to Kharkov, and there is no explanation of
mmunications between the two of.them duripg that‘

1 of itime. i
FE : : . e
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nkingoent on emphasizing the Commission’s lack of knowledge

¢ Wias paid so much, why the Oswalds ‘moved to a better
nentyust as they tried lo arrange to go to'the US,.why she was
1 toileave Russia, what did Oswald do 'in Moscow for a *
Ifé[zi;(:' departing for the US, why he belonged to a Soviet gun’

fmo‘ni/ ;
nnil;why, on the-way to the US. thie Oswalds took an-

ielub,
“laparbmenttin Rotterdam. Rankin said: “That entire period is just .
Yfull of osstbilities for training, for working with the Soviets, and its
agents s L1 i I PR

7

; L .
Mr. Dullds: 1f she has any chance totell the Russian Embassy,
I don’t knBw whether she will doit or not, she'might after this.

b
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: f-lC(Olf‘ in. not just as was suggested by some as |far as the .

rately inclined who didn’t assert themselves in regard to “Iand that they

¥ 0 .
- Chairman: And jeeps ...

TheOs._\;val::ls]‘livea 1Now‘,,'itwoql

the -
he!lived, ‘the additional income he [received under t"l:£ ;

n whole variety of aspects of Oswald’s life inf the Soviet Uniion:” )

- aren between August and Decentber,

) 35
“interview, she might get in touch in some way with the
- Russian Embassy, they would be very anxious to get in touch
with her. I guess the guard is such that they couldn’t do that.

Mr. .Rankin: ... iThe Secret Service has been with her
“constantly . . . Idon’t know how much longer after we would
take her téstimony you would want that to continue . . . It
" hasn’t, itisn’t gotng forward yet because we have to ask them
about that, and the CIA is going to help us develop the-

" questions,.and they have been working . . ..

The-next .investigation area would be the life of Jack Ruby.

Rankin drew a quick biography of Ruby, then went into his
activities, - 7 . : :
" He. has -apparently all kinds of connections with the
‘underworld, and he had a number of petty arrests, but the
- convictions were very unimportant. There weren’t any — |
" can’t even remember one that amounted to anything.

i Mr. Dilles: He"ﬁever got tojail, did he?

i Mr. Rankin: Nol, he paid a small fine onipne or two. There are
f’ sfories about his being a-homosexual, and those don’t pan out
as far as any real proof, but it seems to be very current. There
! are also all kim{s of stories about his girls and striptease girls
— he spent time with them all the time, and
there are somej stories that he is a bisexual. :
Thereisn’t any questior but what Ke planned to go down to
Cuba, and he Jlid, and the story was that it was in regard to
armfaments . . + My recollection is that orie of the stories was
- that he was to try to sell guns and ammunition to Castro.

Mr.ernk'i'n: That is all denied, and that he was going down
there to make; the money on other kinds of sales but not
anything that |was nanitions or armaments. There is no
. explanation of where tie was there, what he did, or who his
connections wére. He had all kinds of connections with the
..minor underworld, 1 think you would call it, in Dallas and
Chicago, but I don’t —.it isn't apparent that any of the
| important people in the underworld would have given him
;any considemt;jn atall ... S
seem that ht might have — he might be the
kind. of person ‘they might try to_use. He was a ‘habitue
apparently of the police department, and was able togotoany
part of it nt‘any time, and they knew him .... -

Srrt.'Cu;)p(fr: There hasn’t anything been developed T -
_that they knew each other. : .

Mr. Rankin: There is no éhnwing of connection, there is no
showing that Oswald was the kind of person that would hang .
around the joints that Ruby had, either .. -

o B3 ¥
“The Commission apparently gave no credence to claims by o
Dallas attorney!who told the' FBI that he overheard Oswald and
Ruby discussingion October 4 (the duy after Oswald returned from=
Mexico) plans ty assassinate Gov., Connally of Texas. The attorney -
* said the meeting was af Ruby’s Dallas’nightclub, the Carousel.
On Jannary 29, Texas Attorney General Waggoner Carr wrote
Rankin, suggesting'that the Directors of the FBI and the CIA be
asked to provide the names of all their agents who were in the Dallas.”
1963. This was in reference to
hat Oswald had Serveit as an FBI undtxcover

I -

- the allegations
informer.” -5
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On February 4, Carr wrote another letter to. Rankin,

. complaining that the Commission had broken x.‘s commitient to the

Texas Court of Inquiry that it would lét it participate in the
Washington-based investigation. The Commission had taken
Marina Oswald’s testimony after its January 27 session but Texas
representatives were not invited. Al!hough this letter, too, is in the
Archives, ils existence became known nly in September, .1975.

Carr told The Nexw Republic that Ihﬁéommission had committed

. a serious error in ignoring his suggestion that all Da”ns based FBI

and CIA age nls be interviewd.
Meehng of the Commlssmnmn Feb‘ruary 24, 1964

This was a 10-minute session wx}x.lnly Chief Justice Warren, Sen.

Cooper, Rep. Ford, Allen Dulles and General Counsel Rankin in -

. attendance. The Commission was mf?lmg for the first time in four.
.weeks. In the meantime it had taken Marina Oswald’s testimony,

but it was still unable to dispose of the allegations that Oswald had -

been an FBI undercover agent. Rankin informed the Commission
that affidavits had. been obtained from FBI Director' Hoover and
individual bureau agents as Well as inferviews with Dallas o/fxfm[s
and newspaper reporfers. But, Rankin shid, all the reports “show

" negative.” Rankin went on to erplmn ‘the status of the investigation.

. This executive meehng of Ihe Commissib}

Mr. Rnnkm
. the address in the telephone number book of Lee Oswald had

in it the name of [James| Hosty [the FBI agent], and his .
“‘telephone number and his automobile;Jicense, and that it

. Chmrmzm e

| |

. As you recall, we mformed you before that

wasn’t in the transcription’ df that infdrmation which ‘was
furnished to us by the FBI. And we have written to the FBI to

ask them| an official i mqunry, how that could happen, and to -

furnish us: all :of the information concerning that occurrence.

And we have»not received a reply yet. | »,' .

~1Is there any .,. action needed7

Mr. Rnnlan No. We plan to follow upon this whole problem,

as the Commission has indicated, of claims about undercover

agents, and we are gomg to report to you. L

Rep. Ford: There w1ll be reports from |other aglencxes aside

from the FBIZ? ! i ! I

Mr. Rankin: Yes, the sa‘me inqui'ry‘ addressed “tbi them
- Before ad;aurmng, Ihe Camm sion held a brwf off- .‘hr-rerord

dlstusswn nol recorded by the official reparfrr £ f

I
Meeting of the Commnssxon on March 16 ;1964

The Commission held ai !hree minute mee!mg lo approve a
resolution gavernmg ‘the queshonmg of witnesses by'staff members.

The Cammlssmn had existed for three-and-a- half’m nths at the -

time of this action. Theé session, attendediby. Chief Juskice Warren,-
Sen. Cooper, Rrp Ford, John J. McCloy and Gml’ml Counsel ].
Lee Rankin, was the first one since Feb uary 24.

‘ Meetmg of the Commxssxon on Aprll 30, 1964

n was more than five wt'eks

after.the previous session. Chief JusticeWarren, John . M[Cléy
and Allen Dulles met with Counsel Rankin, [orJ!wo hoursand 15
minutes. Rep. Ford was away in Michigan, Rep: Boggs was in
Louisiana, Sen. Russell was bj usy at the Senate and, Sen. Cooper
could spend only 30 n*mu!rslwrlh ithe Commxssm'n bmmse of
pressing Senali business. Pl

Although the Commlssmn had been working far m’arly five

on

The New Republic

months and its staff had already conducted 300 interviews of
witnesses, the Commissioners were still disturbed about the gaps and
contradictions in the material they had been studying. The question
of whether Lee Harvey Oswald might have been an FBI or CIA
undercover agént remained unresolved. More than'three months

had elapsed since this allegation was first brought before the .

Commission — on January 22 — but FBI Director Hoover and
CIA Director John A. McCone had not yet testified under oath on
this point. This was the black clond hanging over the Commission.
Allegations concerning Oswalil’s ties with US intelligence agericies
were appearing in the world press. Despite a decision by the
Commission on January 27 that Mr. Rankin should confront
Hoover about the Oswald problem, Sen. Cooper found it necessary
on April 30 to insist that it would be proper to call the heads’ "of the

~ FBI and the CIA to testify on the Oswald claim. The Commission,

it seemed, still feared 'a confroptation with Hoover. Cooper also

“urged that Secretary of State Dean Rusk be called to testify on

Oswald’s stay in Russia between- 1959 and 1962, a period that

" continued to mystify the Commission. Finally Cooper expressed his
- concern about contradictions betpeen testimony from witnesses
before the Commission and press reports on interviews with the same”

witnesses. Five months into the investigation, the Commissioners

- had not yet set foot in Dallas; now Cooper was suggesting tha the

time had really cometo visit the assassination site. And, above all

_ the Commission kept worrying about its credibility. It also wondered

whether the Secret. Service had improved- its methods for the
protection of the Prrsm'rnf

|
Mr. Dulles: . ‘W:th regard to the State Department, | thmk

we also ought to have-some testimiony from them as to the

normal practice re' American defectors to Russia, get some °

little background information .. . I was interested in this case
reported just yesterday about this Soviet couple — the
Soviets would not let them leave. I think thereare different
circumstances in the Oswald case. But still I think we ought to
get a little of that testimony. . |:

. We had a'little question the other day, when the Secret

"Service were' here, about the mformanon with regard to the

protection of the President. Certain of that is undoubtedly
classified, and we don’t want to put on the record where the
disclosure of it would endanger the President. But it seems to
me that maybe the Commission should hear that testimony
— because it is very difficult for us to judge and pass upon
whether the protection is adequate or 4'\

It wnsmlrmdy clear that the Commission would not lmve its
report completed ot the secret June 1 target date. Rankin told the

Commissioners that thy transcripts of testimony, depositions and -

affidavits wauld be available to them in printed form around June 1.
But the problrm facirg the Commission was how to mdld all this

‘material into a comprehensive report. The Commissidhers were

realizing that & report alone would not be enough, Fhat actudl
testimony would lmw to be presented to the public as well,

Mr. Dulh’s 1 suggest that'we might want to consider sendmg
aletter to the State Department, merely pressing them toget
an answer, if they can, from the Soviet.’] think that would_be
important for the record. The Soviet may not answer in time,
anyway. But they always delay, and you never ‘get an answer
out of’ them if you don't keep pressirfg them‘

Clmmnnn I have'spoken twnce within the last 10 days to the
Secretary of State, and he has told me he is pressing them;, and
was going, to"speak to them personally on.it several days
: i
e B

ot without knowmg'—
_what measures are being taken .... |~
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rt oy:_ .. Tacome back on.the Secret Service report —
that r't of ur chqrge which relates to the protection of the
Presi -frﬂ' ... Iwas |ed to this belief more firmlylafter hearing
Eve ral of the Secret Service people that were testifying

K
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— everi though there may be elements in that 1. Ithink we

: clearw nh‘ver want to ‘publish, because it mlght affect ‘the-

" futuré ‘c.ekurity of the President or people next in line — but.

mind jt part of.it ... could securely be put'on the record
and wiiticould be ehmmated ) St
* The "_;one Secret Servicé man that T think we p}robably -
shouldghlive: testify, and that.is Mr. Clinton Hill, wHo 1"
under ‘is the man who endeavored to get on the car just .
after t hots Heé was the closest next to Mrs. Kennedy| He
waSth X osest one to the $cene, as the pictures show,He
could g de ugsome information that might be of pertinence.
And Itk it would be improvident of us not to hear hls
testimans at first hand . : g
The r{l‘ u don’t have down here... anysuggestion that we *
" intervié| ';'* -hé President. I am not so sure it is necessary forus’
to inqu of the' President, but I-am inclined to think that *
‘maybe y'o Brsomebody — you, Mr.Chief Justice, could speak
to himia u. ‘it and see whathe has to say. Maybe we don't *

" trying to do what we can to betteér pro!cct the lives of our -

“mony! *:

that v} ouight togointo that ... and then we can make tip our~

it
have toﬁibanythmg on the record — but maybe just-to close
that particu ar incident, with that particular piece of tésti-

i

N

. v
M(Gaﬁ'appmnd to be rz'[r rring
Ommld ng“ o]

ito the a”fgzd hes be!wern

‘ oy Then lam also conscious that you, Mr. Rankm,
B kxpus to get a little more lnformahon about Oswald s

1 . B -

MWe got that. We sent team down there. We

complete exploration orlt We are getting some’
ngterial to follow up. But that will_be very
#Cerything that we could possibly get, arﬂ:H..thmk
that the CIA and the FBI did a remarkably good ;ob down
there forus! . | - |

Chairman: (\5 I understand it, they had the cooperahon of the
Mexican authqrmes too .... o ;

Myr. Dulles:
scope of our responSIblhtles in a mattersuch as r‘ecommenda-
tions, as to whether any change should be madé withiregard
to_respective functions of the FBI and Secrét- Service in
protecting the President ..
guns in interstate commerce; and boxes at post offices in false
names and things of that kind. Are those all matters jthin
our general jurisdiction, to what extent, and should wé. just

point them up, or are we suppbscd to make recommenda—

tions? ...

Chairmmx ... ‘There is nothing set about us mnkm;., nny,
recommendatlons in this area. But | have an 1dca that thereis .
something implicit in the establishment of the Commiséion
that we ought to not let this chance go by without at least

.Presidents .... 1

Mr. Dullest ... Wewere s(smew.hat surprised, lthir\l{' to have
the Secret Service testify that when they wentidown to-

Dallas, from theif own flles and records they were not glven a’

1"
CEL % 5 E s : i
i

’mlnds And if there

Iv

. 13m not ennrely clear in my mmd asto'the: . -

. The question of transmlttmga‘
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|
single name that should

be investigated or watched or taken
care of . )

The thieme v[ credibility was weighing heavily on Warren's
mind, leading him to the rxtraordinary suggestion to involve the
heads of the hwo principal|US news services in the investigation.
Warren's idea seemed to be that.in this fashion the Commission
would protect its flank af least as far as-the wire services were
concerned. * - -

Chairman: ... It might be a good thl?l? if we were to ask to
come down here the president of the Associated Press, and
the president of United Fress International, and tell them that
we would like to have them examine their reports and files on
the assassination, to confer with their people who are familiar
with it, and then perha

minds as to_what shoul be investigated.
i'think that by doing tHat:we could establish to them that we
had investigated evejy ling that they|m|ght have in their
rg any areas that are unexplored, we
could'explore them, an “then at the end, perhaps, we could.

take the testimony of those two gentlémen and ask them —

ow, on the basis ofal you have heard from your reporters
anYl from your files afid from everything that has beeh said
and done, do you b libve there is any area here that is
u explored do you beli¢ve that there is any real conflict that

shpuJd call for furthet veshgatlon7" .2. Andlamjustof the
ion that we coul get a statement from them that would
be}f a confirmatory nature so!far as our report is concerned.

And'overseas | would think that if those men with the means

they have at hand to’ g{et these rumiors, and to look into them,

- that if they were Sﬁ?ls ied,.it would have a lot to do wnh

allaym}, some of thc-s[e umors.

Mr. McCloy: I think this isan important suggestion, because

- the extent and the 7 rlety and the quantity of this'type of
‘article which has -ap ein ed throughout Europe akes our

reportall the more important in order to clarify this situation,

* because, generally speakmg, from the reports that come to me
there is a deep-seated feeling that there .
“is a deep conspiracy here ‘there are elements. of suppression

lfroml all Europe, . .

mvoived in’it, all

Dyllrs thotught !71[1!1”“' Commission should obtain a copy o[a
hook by the Ame nrm} wnh’r Thomas Buchanan, published in-
London, raising the conspiracy. theory. The book was available in
every London Imolcsturje lbut Dullés offered to ask ‘my formr
associates” af the CIA to 'arrange through the British services” to
get a copy. This was a qoml example of hoto intelligence agencies o

_things the hard way. MrClml, also worried about opinion abroad,
* suggested that the State Department brief the Commission “so that

we have a better mnn’pf of qhat the rlmrqrs are and what our
n'cpnnsrhrhlu'c are in consection with that.” The Commission then
held an off- Hn'-m‘onl discussion, presuinably on’ these bubjt‘(lb.

. Cooper was loncerned that the investigation was “weak”

circumstances of his rettrn fo the United States in 1962, He wdnted _
to ‘kifow 1what the Stale Department had in its rrranla on these

- points. He also wanted more m[ormnhon about George (v

Mohrenschildt, a Russian-born oit engineer who, along with his

wife, was a member of the Russian- speaking community in Dallas.

The couple had befriended Marina Oswald, and, curiously, they

wnmi to be the only ])1'}7]’11’ who hml' Lnown well both the Oswalds
1 4 B R i

-
-

assigni one of their top people who .
.. could ¢ come down here to see us and discuss on a confidential
. basisi— not for publication — anything that may be in thenr

conee rning . Osnmlrls ‘activities in the  Soviet Union and Hw .

~

|




- called (Henry) Wade,: Prosécuting Counsel .
.and we would probbbly not -

. somebody who is incompetent. . "

40 -

and President and Mrs. Kennedy. The deMohrenschildts were
living in Haiti at the time oﬂlhr assassination. There was a touch of
mystery surrounding them, and after Warren told Copper that de
Mohreg;srhxldl had made a “full depasrhon, the Commission
engaghd in an off-the{record debate. '

Next, -the Commission worried for awhile about the cost of
printing enough copfes of the final report and accompanying
volumes of testimony.'Dulles agreed with Warren that-most of the.
testimony (but ot all) should lfe published “so 'nobody can say you
have not tried to make the whole thing secret.” Rankin commented”
that the Budget Bureau told him that “the Commission would geta
lot of complaints from the pubht and that lhe President would, too,
if there wasn't the supparhng materials ...” The Budget people, ‘he
said, thought lhat it would hot be des:rable just to print the report
and place the other materials in the National Archives.

The Cnmmxsslon then tirned to a dtsrussum of Jack Ruby as a

. potential wxlnzss

"~ Mr. Rankin: The last thm(J that has happened on l’hat
. the question ofhls present dompetency tostand trial, and that -

issue, according to Texas la, is to be submitted toajury ... 1
. He said that
this development had comejup .
want to be taking any te: tlmony until that question was
resolved. ‘

And I would recommend to you that we don't ‘get mvolved
‘in anything like that until that question is decided, because he
.might just use the Commxss:on for an exhibit A as-to his
condition. : ! :

. Mr. McCloy: 1don’t see how we can examlne anybody whose

competency to be exapnined is in questlon e

[]atk Ruby was tried between February l? and March 14
“convicted of the murder, with malice, of Lee Harvey Qswald, and
“sentenced to death. His lawyers appealed the verdxd on grounds of

hts incompetence.] i .' :

Mr McCloy: You see, they ave had thet ial. . Nowntls;ust
this -question — .1 suppose the allegatlon has frequently
occurred — since the time of the trial, under sentence, this
fellow: has lost ' his competency, and .you don’t execute

Chammm Tl’llS, Allen has absolutely ngapplxcatnon legally to

‘his sanity at the time of the commission of the crime. Thishas

..to do with his present sanity, and- whether you can execute

"'~ can, and putting it into the record anyway

_him in his present mental condition. . W

And if they find him i insane, all it will do will be to suspend
the power of the State to execdte him untxl such time as they
find he i is no longer insane.

M. Dulles: Does he go to prigon? '

‘Mr.,; MtCon He goes-to a mental mshtuhon Itis perfectly
clear we cannot examme him 3 thxs stage.
I

; Chmrman . Iwould thmk‘whether they find him sane or -
insane, if he is W|ll|ng to talk to us, we:should talk to him.’
Maybe we would not want tq take his testimony. But if he is
willing to talk to us, !l thmk we1 ‘ought to talk to hlrn and take
his story, and use it for the purpose of- checkmg out, if we

. But F'would not

do it at this stageL : S

] Mr. "McCloy: Whether he wzls sane or _ihbane?
; e

 Chairman: Yes . ... ; = .| o

The New Ropnbli_c

The Commission turned again to the long-delayed question of
some of its membrrs traveling to Dallas to inspect the assassination
site. | .

Mr. Rankin: Well, we have had several memberts that felt that
there should be a visit by members of the Commission to
Dallas before a report was made. | have had a number of the
staff [whol felt that there probably would be criticism by the

public if we didn’t have someone from the Commission,

maybe one member would be enough, to go down there and
see the scene and come back and report to the rest of the
members .... - . .

Autopsy pictures of President Kennedy's body also seemed to pose
a serious problem for the Commission as Rankin informed the panel,

. There were contradictions between the reports provided by Texas

and National Naval Medical Center doctors, and Gov. ]ohn

“Connally’s testimony concerning the trajectory of the assassin’s,

bullets. The Commission appeared-to be grappling with the same!

problems in this aren as critics of the report were to do subsrqurnfl j )

Mr Rankin: .

. that the bullet; . probably passed through the President

and then through Governor Connally. And we now have the

testimony . of Governor Connally that that couldn’t have
-happened. He is certain it didn’t happen. And that the bullet
that struck him is one that did not hit the President.

We also have some drawings of President Kennedy which

are reconstructions by the .men that participated in the .

,autopsy. And these men have not seen those pictures of the
‘autobs but they had these drawings made, and we don’t
i know Whether those drawmgs conform to the pictures of the '

autopsy oH not.
Now, I thought we could avond havmg those pictures bemg
a part of our record, becausé the family has a strong feée xng'
about them, and I think we should respect it insofar as
possibly be done, and carry out the work of the Commxssnon—

beeause they don’t want the'President to be remembered in
: connection with those pictures .

B

But-I do feel that a doctor and some member of the
Commission should examine them sufficiently so.that th y
could report to the Cbmmnssnon that there is nothihg
inconsistent with the other findings in connéction with the

matter in those pictures. In' that way we can ‘avoid any’ -

question that we have p3ssed anything up that the Commis-
sion should know or that we haven‘t tried to take advantage

" of mformahon that should be available to us . S

Chamnan . But witHout puttmg those p:ctures in our,
record. We don twant those inourrecord. .. It would make it

a morbid thlng for all time to come . "

l
The Cunmnsswners went lm(lc once more; fo Hmrdm’ussmn of
whether Hoover and McCone should testify before the group about

We havea very serious problem in the record .

the nll?gahuns that Oswald may “have been ‘an FBI or CIA .

undercover agenl They y had ln’mdt'nlmqwxlh it, mmnrlusmvlv, for
over three months.

Chmrmml . lTam mclmed to thlnk that we ought to take

their testlmony And there is another reason I would like to .

take their testimony — because of staterents both from the

rlght and the left, that there has been a conspiracy. I would )

like to ask Edgar Hoover whether he has, as a result of the
mvestlgatlon of his bureau, any evidence mdlcatlng that there

) has been a conspiracy thh anybody, governmental individu-
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- Mr. Rankin: .

_ foreign press is sort of picking that up and saying
. hardly believable that the Brother of the President would

| -
)

T R

Attorney General. I

Chairman: Yes, as brother: And ifhewasto testh that he had
no information, I would think with any reasonable person it
would have tremendous force ....

B

. 1think that what you say about the Attorney
General ‘is very -important, too, because I notice that the
it is

stand by if there was some conspiracy in the United States to

dispose of his brother. So Ithink that ‘might be the most "

mpresswe thing we had, was the testimony | of those three

Y men . ¢

The last item-on the aqmuin of the /\pnl 30 nm’hnq was
Presidential protection. However, Rankin reminded the Commis-

. sioners that this was Hu area that Congressman anl said he
*wanted to. participate in.

" Ford was not present at the mecting, and -

September 27, 1975 \l

al or 0therw1slve And 1 think we also o ght to ask John
McCone the saLne thing . ) [

Mr, M(C[oy “Xamine him as a brol‘herl rather than as ..
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Most of ‘the Commission’s time during May was devoted to the
taking of sworn testimony. This included the testimony hy FBI
Director Hoover and CIA director McCone, received on May 14,
dealing largely with_ allegations that Oswald had been “a
government tindercover agent.-Nearly four months had elapsed
_between the time the Commission first heard these allegations—at
the* secret- session on January 22—and Hoover’s and McCone's
hsmnany under oath before the Camnnssmn

In hié testimony (the full text appears in Volume V of the

v “Contmission’s hearings, published in September, 1964, along with

th report), Hoover said that “I can most emphatically say that at no
tise was he [Oswald)] an employee of the Bureau in any capacity,
_either as an agent or as a special employee, or as an informant.”
. Furthermore; Hoover testified that “I have been inable'to find any
-scintilla of evidence showing any. foreign conspiracy or any domestic
rnm;nm(v Hm[ (u[mnmled in Hn’ a<sn~:>mnhon of Pn’snh o
Kmm‘dy
. Although Alle ;l Du”m Hu fnrmzr CIA director, had told the
“ommission duriig the January 27 executive session that Hoover
would never admit Oswald’s employment, even if it were true, he did
ot challenge . Hoover's testimony at™ the: May 14 hearing.

im, was present. Hoover acknowledged that althongh Oswald

the. Chairman agreed to postpone this discussion until the nr,ry"'\wnax’qf’nvr Carr, }(u Texas attorney general, who first reported this

session. O September 5, 1975, Gerald Ford, now Pruuivnfnf!lu

United States, was the target of an abortive n«ncsmnlmn dttemptin- -
Sacramento, Calif. ‘

Before adjourning, the Commlssxoners nqm'd on Hu necessity of
inchaling a biography of Lee Oswald in the final report..-Rankin
provided an intriguing explanation for this need, perhaps suggesting

: unrmxsfmuslu wlm! the Commission’s verdict would be.

Mr. Rankin: Some of it will be necessary toitell the story and-

" to show why'it is'reasonable to assume that he d|d what the

Commlssmn concludes that he dxd do.

Mr. Dulhs If we left out, for example, hls stay in Ruséia and
things of that kind from the main report, somebody might say
we were burying that I thmk that part ought to. be in the main
report, probably

Meetmg of the Comm:ssxon on ]unc 4, 1964

The Comnmsmn hrld a 40-minute rm’t'lmq sp("nfrm”_/ devoted to
Rep. Ford’s angry. denunciation of ntws |.reports that the
Commissioners had already concluded that President Kvnm'dt/s
assassination was the act of a lpm' xmizmd:mlmid that there was vio
evidence that-he was working as an agent of a [urmgn government.
Such statements, Ford said, are “obviously [fnlsz' because the
Commission’ had not yr! reached any conclusions.. Fords ontburst
was another example o[ the feeling in the Conmussmn jhai outside ™
forces were applying pressuré o it to conclude thiat Lee Ostoald had -
acted alone, and that, therefore, the case should be close d. Several
months elvrlu’r —at the January 27.executivé session of the

_Commission — several members had expressed their displeasure,

over the fact that the FBI had virtually decided for the Commission”
that, indeed, Oswald was a long killer and|that the presidential
panel-was simply expected to confirm it. Howu.ur1 John J: McCloy
did indicate at er ]nm' 4 meeting that the press reports were not
altogether wrong: ... in respect of the frend of the testimony | thatwe
‘have had, they prabal:ly are 80 or 85 percent-accurates” - .

The' June 4 meeling was attended only by Chiéf Justice Warten,
Rep. Ford, McCloy, Allen Dulles, and Ccrwral Counsel Rankin.

The Commission had “held a meeting on May 19, but the

" Archives lms kept the transcript secret because it related to “personal

and wiedical files”. and disclosure would ‘constitute a t’ImrIj
unwarmnh'd invasion of personal prwncy

P b
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" after he made his statement to reporters,

_hind been a defector to the Soviet Union, the FBI did not consider it
necessary to give fm name to the Secret Service prior to President
Kennédy's visit td. Dallas.” Hoover testified that FBI agents had
intervicwed- Oswald" three times after his return from the Soviet
Union in 1962 to'try to umbhsh whether he'had been recruited by
- Soviet mh”qu'na'[ — "and that* agents had- interviewnd Marina
_Oswald on separate occasions .— but he failed to inform. the

Commission that! Oswald had visited the FBI office in Dallas: *
* several days b:/on' the assassination to issue a written warning

agaipst further lnllxrvu'ws of his wife by bureaw agents.

L The Warren report said that the last pre-assassination contact
between the EBI aqud’ Ostoald had been in August, 1963, when he
“wasimterviewed at a New Orleans jail after his arrest following a

< skreet scuffle. Oswoald was involved in a fight with anti-Castgo
exiles while distributing leaflets in favorof Premier Castro. On?
on August 31, 1975 — alwost 12 years [ater — did the FBI
atknowledge that Qswdld had torittensuch a threatening note to the
Burean and that the wote was destroyed by unknown persons. FBI
DirectoiClarence M. Kelley saitl that despite his nate, Oswald was

. not pldced wnder active surveillance.

Not even this threat led the FBI to supply Oswalil’s name to the .

SecretService prior to President Kennedy's visit to Dallas. Kelley
_said that-FBI agents in Dallas had inexplicably kept secret their
knowluiqz' of the Oswald note for “almost 12 years.”
Eurthermore, there is nothing inHoover’s testimony concerning
analleged request-by Pju' FBI to the Dallas police to retract a public
statemenit made-on. Hhe* assassination day by a police licutenant that
the bureait. had kiowon beforchand that Oswnld could be a threat to
“the President. According to information released in September,
1975 _by the former Dallas police chief, ].E. Curry, an “FBI agent
" identified as James Hosty had told police lieutenant Jack Revill that
thé Burean knew that Oswoald was a’threat to Kennedy.

© Revill n'porha”t/ transmitted this mfornmlmn to Chief Curry.

whe' in, turn relayed it to newsmen-on November 22 In May,
1964, Curry sent Warren a registered letter advising him that
[ received a telephone call
| from Myr. Gordon|Shanklin, special agent in chatge of the Dallas
" office of the FBi, n} which Mr. Shakklin stated that the Bureaw was
extremely desivous' that 1 retract my statement to the press. I then
appeariit before thie press amd retracted my statement .. "

"8 | T
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Currl/ added in his letter to an'n that prmr to the nlh’qui
remarks by FBI agent Hosty, the buredu had given no indicationsto
the Dallas police that Oswald was in the city and that he might | be
dangerous. Curry did not explain why he waited five months ito
advise the Warren Commissioni of this episode. He claimed in a
newspaper| interview on Septe smber 1975, thaf the- Commission
failed to py {su[[n’n'nf attention to his m[arn;nhon

Revill, tho headed the Dallas police intelligence section, testified
before the Warren Commission on May:13, 1964, that Hosty, the

FBI agent, had told him that “Lee Oswald killed President Kennedy ®

2 He is in our Communist file . .. We knew he'was here in Dallas
. We had mfnrnmhon that this man was capable of committing
Hns assassination.” The Cnmnnssmn s report mentions this episode,
but says that Hosty denied in sworn testimony that he had ever made

" such comments to Revill. Hmurvyr the report ignores Clhiief Curry's

statement in his letter to Warren that lhei FBI had asked him to
retract the statement to the prjrss This, HJen,_xs_mw!her mystery
concerning the Commission’s work. The sublject was not discussed in

the. Commission’s executive sessions for |which transcripts are -

availahle. However, the Imnsc“xpl of the
after Revill’s testimony—is mnung the to ‘still- withheld by the
National Archives. - -

ilel on June 4 .‘o receive Ford’s
ailed to ineet its own
And-as Ford pointed
final con Iusxons

By, the time the Comrmssron
complaints abgut news leaks,"it had already
secret June 1 target date for issuing the report
ont, the ommission had not yet rdached any

Rep. Ford Mr. Chief Justice, a d membars of t eCommls—
sion, my comments at ‘this point concerr|a number of news

. stories that have recently appeared in the press throughout’

"the country. Thejarticle in The Christian Scwnfr Monitor of a day
“or so ago is rather typical. ar

.* It saysnin effect, and | quotel—“Commxssmn members have

come _to the conclusion that President Kénnedy’s assassina-
tion was the act of a lone individual. There s no evidence that
he was workmg in any way as an ageni’ of a foreign
government.” | w'
-Now, I would like to make at least one pomt
First. Any statement that ommission members have come

Com'm,ifsi n has not discussed these matters-as a Commis-
'my knowledge. The Commissionias a whole fas faras 1
Qw, has made no final judgment. Now/ the staff of the
ission, individually or ollectblvely, ay havé come to
nclusigns such [as this. Héwever, ‘the staff,
have ino mght to make such
|mphcahons to the press, not has any Federal agency, nor has
" any individual member of the Commisgion. :

I regretfully say that if thesj(news sto}:es persist, Ipossnbly

have no other alternative than the obhga’tlon to express to thc

‘the views that I hat ated ere. . i

s obvxously! false, bedayse the’

Yi19 session—six days :

\ - :
Chairman:- Well, CongressmaL, may I|say, so far as I am -

. I personally canndt
account for. hny of these storiés : . .1 have urged Mr. Rankin,
and I"am sure he has urged the staFF ngt to dISCUSS thetn
either. I am inclined to think that much/ of this comes from
thin air and from speculation J. . I don’t Know how, however,
we can let them bait us into making some statements that
would deny it. That is my o Iy problem We don't get any
“place by denying that certain things' are the facts;

Most of them (the newspapers) |F ‘not all, start out or -

‘ora source close to the Commission *

- contain in the substance of the amcle a Commnsslon source, :

Rep. Ford: By these kinds of articles, lhey are creatmg an
atmosphere throughout the countrythatw;ll Ithink, createa
predetermined public opinion’of what we may or'may not
have come to .
planting or leakmg these stoned ‘And I mustgoback toaletter
that I think you received on behalf of the Commission early in
December where, as I recall Mr. Katzenbach wrote and asked,
among other things, onle, if the Commission would release a
statement to.the effect that there was no foreign involve-
ment, there was no cons’piracy, orin the alternative that we as
a Commission would authorize the Department of Justice to
make such a release. ' 4

I think the Commission-used good judgment in'denying
both requests . .. And ever since that time, and in a growing
intensity, and in growmg volume now, there is this kind of
newspaper propaganda‘with the'same intent in mind.

I have some personal conclusions, but I cannot prove them,
so I don’t want to make any allegations.

But it disturbs me". . : I want no newspaperman nor some

. mleldunl or Federal ngency implying that ] have made a

decision or that the Commission has made a decision when
the facts are | have come to no specific conclusion yet, and as
far as I know the Commission |tse|f has come to no such
conclusion. o ; e ;

Clmirnmn . I saw two or three days ago a short article ~. .

which sand that the Commission was spht on the questionof

whether Oswald was the sole perpetrator of thiscrime or not.

. If they are going to increase in tempo and in number; at
least until we make a decision, theyare inaccurate . . . [ think
the Commnssxon ought to at least think about at thls point
making a statement to the effect that no decision has been

made'. . . And perhaps that is enough. At least’ “that would
nullify the guts of what most! of these stories include. It would
undercut the speculahon whxch is rampant at this point. [am
just’ wondering if that would' give -furtherance to the
statement though, that we, are spht on it.

) Rrp‘ Ford: That is a ry'latter of judgment. ) .

I
M. McCloy: T am absolutely astounded at this spate of
articles, and wherethey ¢comle from. They must come from
some place’ very c]ose to the Commission . . And then in

respect of the trend! of the testimony that we have had, they -

prok ably are 80 or:85 percent accufate. I don't know how
any times I have been stopped in New York and people
saying, “I see, Jack, what your Commission js going to come

" outwith. The report has already been written for you, hasn't

it?” 1‘ think. the thing has gotten to a point where I believe the
Commission should say we-have come to nd conclusions oh
this thing yet, that the articles to theeffect that conclusions of

" thel Commission have already , Been, found are totally

= Re ;fr Ford:Tonly. brought it up because these stories. .

) Ch‘mrnmn:

maccurate, that we do hope to have a report within a
relatively short period of time in which dur conclusions will be
stated, but they are now merely in the process of formulation.
.are,in
effect preemphng what we may or’may not say

.1 can see that as the time gets shorter and it
looks as thoug)‘\ we are getting to the point-where we are
going to file a'report, that these things, they are starting to
spcculate about them more and more as hme oes on until it

s comcs out .

Rep. E_ord.

The lrouble now Mr Chlef}ushce, is as we get
o .

L ok 2 7 .
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. In my judgment, somebody somewhere is -
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down to the wnre they, by their own initiative or otherwxse

are’ putting tl-ie imprimatur of the Commlssxon whén they’
say a source close to the Commission, or a.spokesman for, or

something els¢ . .. Three months ago it wa's pure speculation.
g P P

But now they are addmg an unofﬁcxal stamp to what they are

S wn!lng

Chairman: . ..
the taking of testimony is: nearing an endy
Commission is giving consideratioh now to the report that it
hopes to write in the near future, that it has made no final

conclusions as yet, in fact has not discussed fmal co clusnons .

as a Commission.

a ) :
Rep. Ford: That couldn’t be better. R

Chairman:’If that is agreeable to everyone, we wall put that-"

" out after this meeting.

StOfIQS

Mr. MrClov Unhl you complete the. teshmony you cannot
have a fmal conclusion ;... - i

'Chamnmt All nght We will see 1f this won tstoplt ] hopa 0.’

Meetmg of Commlssxon on June 23, 1964

Thie. Commission held an rrr(uhve session on ]um‘ 23. Howz'ver !hr
National Archives has-refused to release the Imnsmpf bmmse the

CIA requested continuing secrecy. The meefing. apparently dealt

with CIA information concerning Hu'_ period: betwren. 1959 and
1962 when Lee Oswald lived in the Soviet Union, and Hwﬂgrn(y's,
ef[or.‘s to obtain material on Oswald during his stay in Russia as

well las his visit to Mexico City late in Sth'mber and early in-. . .
October, 1963. The New Republic reqhested . Jane Smith,
Director, Civil Archives Division of the Nnhbnal.Arrluvrs, to set
forth in writing the reasons for the denial of the June 23 transcript.?
- Miss Srmﬁ

s leHe} dated September 5, 1975, said in pﬂrf-

.The transcnpt of the executive sessian ofjune 23 1964,
is wnthheld from research under'5 USC (b) (1) as amended
“matters that are : .. specifically authorized under- cnterm

“established by an Executive Order to’be i(ept secrepm the .

interest of national defense or forelgn pollcy ‘and aré in fact
properly classified pursuant to such Executive Order.” In

reviewed by the Central Intelligence A‘gency because “it -
relates to Yuri Nosenko, the Soviet defector. In response to

our request for a review of the transcript the' 'CIA asked that |

the request for access be denied “in order to protect sources
and methods and other information related to our operahonal
equmes "oy . R

-

Meehng of Commnssmn Members th Psychmtnc Panel’ on

© July 9, 1964

- search for Oswald’s possible .mative., in! a:snssnmhnq President™

" Two mémbers of the Warren Conmnssmn——~MrC10v anl Dulles—

rmd Commission staff members held a seven-lotr-meeting with
Ahiree psychiatrists to develop a pcﬂhnluqrmlpro[rh' o[ Oswald. The

“ purpose of this meeting—Rankin described it-‘as “an . ‘informal

colloguty, interrogation and z"qummhml IJ_/ the! ziodor> —1as o

K( wnedy through a shudy of his ]u'rsmmlzh/ l

"The thiee doctors had studiéd most of the bmempluml material -

nvnllnblr on“OswnId—s—lmsrd on nunierans earlier | mhrvuws uuih

L
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Suppose we made a statement to the effect that
that the ~

- Normgn Redlich,

. : . . v the people .
response to a prevjous request for access, the- transcnptwas-‘ peop
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witnesses by the, Commission, its staff, and the FBI but they
cantioned,the Commissioners that hard conclusions were impossible
- given the fact that Oswald-could not be interviewed psychiatrically.
The Commission .appears t6 ‘have used this material in a highly

selective nmnm'r incorporating some of the views of the doctors in:

the final re port while rejecting others. For example, it ignored the
medical hypothesis, that Oswald probably did wot have a killer
instinct and, most importantly, that Oswald’s rejection by Marina,
his wife, on the cve of the assassination mayhave triggered, in an
jmmediate sense, his decision to try to kill the President.
Compitring the transcript of the July 9 meeting with the final

report, it appears that the Commission used the medical material

~both tg construct. Oswald’s biography and, up to a point, to justify its

- ¢onelusion that he had acted alone in the assassination. However, the .

report shied away from ascribing a clgar motive to Oswald.
Although at-least one of the doctors insisted that:the Commission

- i yinglude a statement to the offect that it drew on the psychiatrists’
¢ Rep. qud I think it clears the air, and I thmk it is the it of .
action that will, | hope put to rest some of these speculahve )

ipanel in its investigation, the report failed todoso, The frnnsmpf of
“lhxc meefing was fmri of the puhl:shmi hearings accompanying the
Jrz'part i1t was dn§5lfu’d [or sever’ years following the ;mblrmhon of
Hu report. |
“The! 1mn<[r1;i[ fx”s 245 pnqw Int ailditiost lo McCloy and
'Dullrs, the srssnin was attended by Rankin, his special assistant
and staff members Wesley ]. Liebeler, Albert E.
]('nm'r Jr., W. David Slawson, and Houmrd Willens. The doctors
“were Dr. Dale: C| Cameron, then superintendent of St. Elizabeth’s
Hospital-in Washington, D.C. (a hospital for mental patients); Dr.
-Howard -P. Rome, -them, professor of psychiatry in the Mayo
Foundation (connected with the Mayo Clinic in Rochester,
. Minnesota) -and| president-elect of fhe American Psychiatric
 Association; and Dr. Davpid A. Rothstein, then staff psychiatrist at
" thel US- Medical Center for Federal, Prisoniers in Springfield,
Missouri. ' ) T
Opening the Hiscussion, .staff members dréw for the doctors
Oswald’s early History, his father’s death and the feelings of his
mother,” Mnrqueh!e Oswnld that somh/ treated poor widows
hnrshly l
Dr RoHrsh’m Thxs isintere hng because one of the things in
Several of ‘these. patients [persons who have threatened

Presidents of the US] wast ey,allhad ideas that Russia would

" ibe bettef or communism would be better and there seems to
“ibe an underlymg feeling that the government would be more
of amother flgure, providing more of the dependent needs of

“her [his mother s talk early in the beginning wduld have
dnrected him [Oswald] toward the idep that the government
‘should ineet these needs, _betause atleastin these people thatl
saw, | think one outstanding thjng was that it wasn't just the
.. anger toward a father figure but the anger toward a mother
who wasu&(really meetm;, k person’s needs for dependency.

Tl“- qrmllr d;srusm at somp length Oswald’s attitudes in scheol
mul outside, the’ “blend of awfthdrawal and agressiveness in his
. ;ur:mmh}l/ R S o

-D'r.. Cnnu'rdn: -~
“that as he tried to develop some masculine identity, then this
kind of hostile belligerent business would come out. Then he
gqtisquelched again. Then Re went into the Marines and there
- he was. Oswald: the' Rabbit,. until he began living with an
'(é‘l(‘nhﬂ girl at \jhlch time he again became quite bc]h;,orcnt
‘toward his péer in ternis of. comifig in late, making a racket at

. night ard do!ng everythinglhe could to annoy his peers at that

» v e i

-1 think perhaps this mightindicate that someof -

It souridediys though he was withdrawn, and

:




devil’s advocates toburselves ..

". he signed up for the Marine’ Corps.

“ would have been saved.

*raised why Oswald smuggled
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)uncture
Then again he wnbdraws from this, and lhat is when he |
akeé off for Russxa b ;

Dr. Cmm'ron ..t seems to me he has been a rehrmg lund of
person in a sense, not alone because he wanted to be alone,

" but because he was so terribly rejected/and as he tries tocome

out hé comes out in a hostile way, and then.gets “smacked
down and comes out in a hostile way again, and then if this is *
true, and if indeed he did, get rejected, in essence, by the
‘Russians, and I don’t know that, this would then become j
trigger a other hostile kind of outburst..

Mr. Ln'lu ler: ...1don’t want to put any thoughtsin anybody s
mind - . . but Oswald was discharged from a job;on April 6,
1963 and on April 10,1963 he apparently made his attempt on
the life of General Walker. . b <

Mr. Jenner: . .. We have to rernaih slieptics, as lawyers act as
. One of the things that we are

hoping we will obtain, we are already obtaining, is adv:ce from

"you gentlemen as to what we should look for .

Dr. Cameron: .

prompted him in this direction .:% . Hisimother had a great

_drive to be recognized by important pérsons She wanted to
be an important person’ herself, that she was graspmg, self-* _

cenlered selfish, and used her children for her own beneht

I think part of his mterest and to be in a comman ing or
controlling situation, I think part of his interest in commun-
ism may have grown out of the desire to be knowledgeable
about something about which a lot of other people weren't

.knowledgeal)le, and also because the lso-called: capitalistic
) is view and in his mothers treated her rather .
- badly, so_I think he would have a natural interest in other

_kinds of systems . . . i

system in hi

In Oswald’s case, a man who would defect and go in these
rcumstances shows that he is'perfectly capable of actmg on

dan er signal for this kind of boy . s :

_ 4Mr Liebeler: So. you. would certainly watch d'efectors7 g

Dr. Cameron: Yes, I certamly would ‘-‘I . “'l :
Mr. McCloy: He wasanachvnstthroughout In theflrstplace,'
e went over to the
Marine ‘Corps. He went off to Moscow He. went off to
Mexico. He got excited about the’ Cuban business. He printed-
the pamphlets and distributed therh on the corner of the
street. He shot at Walker. He shot at the Presndent

|
Dr. Cameron: If he had shot Walker the Presxdent probably

b1d did vot

mention associates in the
swald had made a written record of

Dr. Cnmeron noted that Os
Walker attempt. The fact that

"the Walker incident led to a discission as'tolwhether Oswald did not

ant to be caught in. the Kennedy assassination. The point was’

wrapped in fabnc : . :

Dr Rothstein: 1 am wondenrg whether he really wanted to
il ; :

"Dr..Cameron:

_ the word.

hisrifle from the Paines’ home in .
Irving to the Texas School Book-Deposifory building in Dallas
instéad of procuring another wéapon. A nfxghbor who drove him -
from 'lrving to Dallas on November 22, saw Oswnl?l carry the nﬂc

The New Republic

have this hidden and not be caught, because one outstanding
thing about almost every one of these people who threatens
the President was for one thing they have made some suicidal

" attempt in the past, and in at least a lot of them there was an

identification of this with suicide ... Oswald may havereally,
at least unconsciously, had a need or this was an event equal
to suicide in a sense . ...

Mr. McCloy: : .. I already talked about what seems to be his
killing instinct..He also talked, about _killing a good bit in his
papers ... when he .talked about Russia being his- own
country, he considered it his own country and it was a war. He
immediately said he would have to kill Amencnns, kill any
American ...7 :

would have a little trouble with the concept of
a killer mshnct llthmk this was a violent hostile paranoid
person, which is understandable in terms of his past history,
and that in his hostlllty and violence he would kill, yes. But I

* wouldnt attribute this to any, innate instinct in that sense of
I think it was more - the product of his life
i experiences, plus his innate personality, whatever talents he

1 thmk he had asort of pseudo mtellettual_ { was born with .

drive and some other personality problems that would have

Mr: Dulles His dlsappomtment in Russxa too was due in part
to the character of the state he found there He didn't
welcome that. He apparently rejected that.

Dr. Cmneron. o This fits in with your motherfconcept ina

- sense, the state with its collectivism which would supply the
- creature needs, and so Forth, and'yet he found that there was

too much authonty going along w‘xth this tosatisfy him. . .Is
it fair for me to assume that'there is-no reason to believe that
he was a tool of the Russians in his return in what he did?

Mr. Liebeler: ... We assume that he was not involved in a
consplracy, that he was'not a Russian agent of any sort-.

Mr. Dulles: You can assume e{actly what was said, hewas not
a“tool..I think, the evidence before the Commission preity
clearly brings that out. | i’hmk they -looked him over, but
re;ected him .. This is not the kmﬁ of man any intelligence

servu:e would want to plcld up. “ 3

Tlns was ihe first time that 2 Commission member slnledﬂully

- that- available evidence indicated that Oswald was not a Soviet

agent. The” Commission had apparently .accepted eﬁlrlzer the
assuraices by FBI director Hoover and C1A Director McCone that
Oswald had not been an undfrrnver agent in their employ. In this
fashion, the. Commtsswn wds grmlually ruling aul tonspxrnrj
théories. E i

Dr Rome: ... He comes back_from Russia, and now it is a
plague on both their houses. Neither of them have been able
to'really provide this kind of a satisfaction. Then there is this
business of trying to get to Cuba. ; !
Agaln, ‘this frenetic| kind of a search .all- around the
perlphery in an atterrlpt to locate and establlsh hlmSelf
. Rothstein: It may be stretchmg thmgs, but I think if
re)echon by a woman and mother is important, the possibility
off this having some ‘effect may be present. One of these
Presxdent threateners had written his threatenirig letters in
relahon to a woman who had left him who had rejected him
‘'some time later, but there was-a direct connéction between

;- thls, nnd it could be one factor. .

: }D_r. Cameron: And whetber [Marina] left [Oswald] of her own
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volition or whether through the intervention of the Russian -
community [in Dallas], Lée Harvey Oswald was once again "~

lemasculared ' 8 e

" Dr. Rothstein: ,’ I have some feeling mayHe the birth of the

second |child] had something to do with the dssassination, but”

I just want to r mark at this point that maybe some of this

45

straightforward thing to say/in front of relative strangers as

fs

'}

. .

satisfaction out " of it. rather crude and completely
we were. | didn’t blame Lee f rgiving her a good whack in the

Dr. Rolhch'm He mx;,ht have peen eg;.,ed on by her to prove he

" was rcally masculirfe ...

idea of wanhng to go back to Russia also was related to that, '

because, after a}l, he came back to the Unitedl States after the
birth of the first child ... [Second child was‘born on October

20 - ) o

Thz' group next analyzed the Oswalds’ re Inhuns/up whcu HH’J

2moved together to New Orleans in Mm/, 7963 when Marina was
three months pregnant.

i

Mr. Licheler: [It] was my understanding, that their relation-
ship during this period in New Orleans was not bad

Mr. Redlich: M
attacks an her ..
say that Oswild seemed to deteriorate more in New Orleans.
There was more fantasy, you know, about his hijacking a

Marina has said that there were no hysncal:

. To get the full pxcture I thmk Matina did

: plane arid getting to Cuba and talkmg about being the prime .

i ta Irving to see Marina_on October 4. Next, he took
* Dallas under an ascumm' name. Thepanel, nfh'rlmrmg Oswald’s

minister in 20 years .... . f -

Oswald nlumm{ to Da”m[rmn Mexicoon Oflober 3 then went
rooin in

movements in September and. October, went back to Lee’s anid )
© Marina’s relationiship. The doctors felt increasingly Hm[ Marina
“was the key to Oswald’s behavior at Hml\mnmm' a poml Hre,

Commission did not bring out ml'vqlmh’lj in Hu’ Report.. -
TLivheler:

Manna smoke wouldn t let her drink, wou]dn t let her wear
lipstick.: He did not encourage her or help her to learn English;

eye. Once it'was all right, b}t he also exaggerated.”

Mr Liebeler: On'the weekenld nd prior to the assassination, Lee
called Marina and spoke to rer about cominig out to Paines
overthe week end, and beca se Mrs. Paine was going to have
a bnrthday party for one of her children, Marina told Lee that
he should not come to Irvin that weekend because “It might
not.be convement for Rut .” Oswald replied, according to

~ Marina’s tcshmony, “As yo wish. [f. you don’t want me to
" come’l won't.” - . . . } -

T/u' pam'( went bver mnh'rn I showing that Oswgld T .
rina.the evening before the|assassination and asked her to come
live with hiv in Dallds. Nothjng was settled and Oswald went to
~ bed af the Paines’ house two hours beforé Marina did. The next
morning, Nnm'm[n’r 22, he.got up before Marina did, left his
vuhimq ring on a resse rnlon ¢ with$170, took the rifle from the
‘garage, mni had Sriend d¥ivp him to Dallas.

TDr, -Roma:Let me try this on'you for size. Here is a man whoin
al variety of ways'has been made a cuckold, and had his nose

. rubbed i in his impotence, hterally and figuratively.
J.He cofnes back. She is angry. He'is rebuffed. All through
. t is'he does all oﬂthe kinds of sorhewhat i ignominious things
< Flor him that he hiis not doné previously in the way of playing
‘with-the chxldren offering to get the washing machine, now

s . trymg to flll the!role of a dutiful husband and father.

.Now after they got back Lee \jvouldn t let_ ‘

and'in some people’s views he posmvely opposed her learmng ’

the E.n;.,hsh language ... - L0

. Dr. Ronte: 1. would think that xt was mostly agam another

'

.

aspect of-her dependency relationship, to hdve her dependent

‘upon him then as a mask for his dependeTce upon her, and |

still exercise his conttol of the situation

Mr." Jenner: She was completely dependenton him, 'there isno-

question aboutlit . s

.\

Dr. Rome: I think hls need to appear in everg sense tl}e martin

the house, to wear the pants in a'litéral an
more and'more, and I think we are workmg up toand what we

© are really going to find out is what kmd.of a man he was. ;. .

" Mr. Lieheler:*Now, it is also mte.reshng ‘tha it Marma testified

- that Oswald did help her quite a bit in bhmgs around the
house. Now, of course in that connection lfl’lS also I suppose it .»

should be pointed out, that some of the itnesses testified

figurative sense

that Marina was just an awful mother, thatfshe didn’t have ',

any. idea of modern techniques or Amerlcan techmques on,
how to feed the child.

_' She gave the child sugar water'to keep 1t quxet, and’ thmgs
Jlike that, and picked up the pacifier off the! floor and putitin
her own mouth, which was at that time|full.of rotten teetll-l

and.then to wipe it off on. the floor and then stick itin t

-~ baby‘s mouth, and this upset some of the other peéple .."

Now on a rather morg personal subject, de Mchrenschildt "

|

. reported that in the presence of Oswald Marma said, “He .

slecps with me just once a mo‘nlh and I never get :my.'

|
‘ . o
N ' .- o

I think it is extremely significant that with this situation
now, and’ being ‘confronted in’a very probable way by his.
impotence, that he leaves his weddmg ring. He gives as much
money-as hé is able to ;,xveJto her, and then he takes up the

~only evidence 02 masculinjity that he has ever been able ta

~‘demonstrate, Kib rifle, with him, and now he is going to

: demonstrate “that he really is a man- under ‘these circum-
stances .

tthink that we‘ have today been able to build up to this point=
very deflmtely the kind' of psychological background that
would make - 'then. the subsequent behavior extremely

. cons:stent ina psychologlcal sense. =

Dr Rothstein:-1 am not sa:z/;, that he wasn’t going to kill the
Presndg‘ny until ; fter this ument, but I thmk thls was a bi;,
factdr in it.”

At this pmnl Hw doctors made vzr!unllv explicit the theory that
“ Marinas rejection may have beenthe cansal factor in Lee’s decision
'}o assassinate Predident Krnmdu They had bmx bmhhnqHmrm»r

in that direction all nlunq g

Dr. Cmm'ron Twould look at this last episode as snmply afinal
fillip, if you will;in a sense this whole life'with his mother, and
-+ I come back to Ner repeatedly, and the things we-have talked
~about all day, and the fact that for him... to release his
hoshllty in some way that. would be noteworthy, and the
~assassination’ of a prominent person/would satisfy this need,
"Now he|l thmklmust have thou;,ht about it if he did kill the
Prestdcnt .. ;S0 I think what/Marina had a chance to do

unconscmuslyﬂhat night was to vefo his plan without ever

“knowing of its existence, but she didn’t. She really stamped it

" down hard.:But that one incident would never, neyer have

.been enough. |
A

o
'

#l

-
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Dr. Rothstein: He might very well have done sométhing like
. that or the same thing at another time in the fufure.

Cnmrron

chance in a lifetime actually of making this kind of contact

“! with the President. Otherwise if he was really after the

" ! | President, he would have to go to another city. His chances of

o coming bhck — tHat is why I think the promment person was

" - all he really was after, and perhaps this was “My God, how

about that? I can get thé President.” :

Dr. Cameron: | think his primary purpose was to find a

prominent pubfic person, and to be able to couple that with

the President, the head of the capitalistic system, is wonderful
from his point of view.

" But I'think what he really was after was a promment person

in the publxc eye whose death would: result in'a real

rhubarb . .

Dr. Rome: ... I think you have to see these as contrapurltal
themes, and all along he has been involved, it is as though heis
above these mundane, domestic kind of-things, andina sense
he loses a battle but wins a war by this kind of an exploslve act
-which, at the same time, recoups him not only in hisown eyes

T but really makes him qunte aman ...

Mr. Dulles: Then that finishes him, of course. He is perfectly
willling, to be fimished Wlfh‘ it.

) Dr Rome: With this xdenhﬁcat:on again. At least you have by
- virtue of your violence identified yourself with an extremely -
, prominent person. This makes you promment v

Dr Cameron: Evendif he gets caught and'! gets the chair, he is
identified with being ahead of his time, in his Warped way of
thmkmg S|

1 think lf Marma had accepted him, if shé had btn a lovmg
ol wife.that night, he might have slept late the next morningand .
AR ‘he might not have got the President, but eventually it would
...+ . have had to have .been some way. It lwould have been a-
temporary reprieve .. ..

i . Dr. Rolhsh’m I think his dlscomfort mlght have been relieved
to the point'he wouldn't have taken achon on it. ) :

P el Dr Cameron: He would have done it laler to somebody else.’

1o & Dr Rothstein: She [Marma] is what the psych:atrlsts would
+ .often call a castrating woman .. .Who is ‘building up her.own
importance, her own, feeling of lmportance by deprecxatmg

hxm e i

Dr Cameron: I can say that he has decided that isit with her.

: . That doesn’t necéssarily meah that this is the day he is going’
: to kill thé President. Now if he was gging to kill the President,

of coursé this is:so with her becausecll\ is either dead himbelf

or op the run, and he can’t b& bothered with her. But he has .

;. left her. Thit is what that says to me. | cloesn tsayposmvely

257 that'hei is going to do somet ing.

You-are troubled
. saying she was a pretty unsavory character, and that you
“know ‘a lot of women who 'may have comparable behavior.
‘without attributing to them such unsavory motives ... Butat

7 ‘any raté she was capable of fitting into his pathology, and [

e are conceried with here, ahd
“l ' H

. “think it is his pathology that
she happened to fit in wnth i

At another time. Of course he also had one ~

. by ‘the notion': that we seei td be ;

!

/ ;T Th( New chublu

Dr Rolhs.‘mn I shll would want to say | thmk to some extent
the President at some level of his thinking was hlS wife and his
mother. o

Dr.

1

I think by choosing a prominent person, -

|

Cameron:

" particularly one associated with government, he was perhaps

unconsciously assassinating both his mother and the system.
Mr. Liebeler: And his wife also? . -
Dr. Cameron: l’ossibly. o ) B
Mr. Liebeler: And perhéps also the Soviet system?

Dr. Cameron. [ don’t know whether he is capable of this kind
of thinking or not, but, if there could have been any linkage

" between this act and the Soviet system, it would have really :

been kind of tough on both systems. ...

Some members of the Comamission’s slaf[ indicated their opinion
that the psychiatric mmlysxs of Oswald’s possxble molives was
inddequate and unconvincing. This may be oie redson why, in the
end, the Commission refused to spéculate on the motive.

Mr. Redlich:.. My obiection to'your analysis is'that | think
you' are fitting this into a pretty tight mold based on one
side of the story. . i

I am prepared to argue that you have in my opinion, not

having observed. Marina Oswald personally, visually, not

havirig visually observed Lee Harvey Gswald, not having ob-
served Oswald’s mother visually, I just cannot understand
how professionally you- genllemen are able to say that
somehow there is a similarity between Marina Oswald and
Margaret Oswald, that Marina is. thns kmd ofia person that

"you say she is: oes

Dr. Rome: Obvnouslythese con)ectures are highly speculatwe
There is no question lkhat they are based ‘on inference, .
mcomplete mformahon con]ecture

_VMr Dulles: We have asked you gentlemen'to make them. ...
" Mr Redlich: .

I think Mr. Dulles is quite right that we havé
asked-for’ thns, and that my comments are really directed on -
the' use that we make ‘of your 'speculations and conclusions
based on the: mformatlon that we have provided-to you. ...
What in your opinion; should we do with the type of analysns
that you have provxde us today7 % \

Dr Rome: As Far aslam concerned this is hlghlycon)ectural

It is purely speculative. I see if as being : of i no use to anyone

beyond a staff level to help perhaps clarify your. approach to .
thel record. =
I'should think it would be most unreallshc to use thls inany
way Ithink you would be laughed right out by the public with
this high spun fantasy kind of inferences based on sccond- ’

- and third-hand hearsay information.

‘Thave thought that this was solély for the purpose of again
estabhshmg some testable hypothesis in which you could or
could notlf:t the evidence that you have. That'there w:ll be
grea! gap$ and.deficiencies, yes. I think this is 50 - )

‘But to try to account for Lee Oswald’s behavior by now
retrospechvely, after his death; ‘trying to devise sdme sort of
psylchdloglcal hlstory I thlnk would be a specnous exer-
cnsc el i

Dr

Cameron: Now, |f the Commnssmn decides that he'

. IOswald] did in fact do’it.and then you are interested in-the

’

" questipn of mohve, and you are unable to find any mohve ofa’
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_political or oth!er nature, then you are in efféct asking us, can
" we find anyth#ng here that seems to fit shme kind of a psy-
_cholo;,lcal motive. As far as [ am concerned the answer is -
“Yes.” L ‘o
Now, whether or not you make this publi orshould makelt"
- public 1 thinkis hlghly questionable. Onle Mrs. Margaret
Oswald is still in existence, and so is Marinh, and there would
be httle purpose served 1. think in trying to.damn her or
Marina for this testimony, if my hypothesis of how a lot of
this, part:cularly the ' mother, came about I see. llttle pomt in
this.
I think you would probably say yes hedid it, and t ere was
no, if this is true, international involvement, and he seems t6

X

\

.47

Mr. Licheler: And you would leave out entirely any suggestive -

_ relationships between these various events? Because you see

when you

B

you really are applying a standard of selection ...
put in’the report itself certain of the testimony. ...

M. Dulles: Selecting on our idea on the basis of accuracy, not
any other consnderatlon s

Mr. I\u”n’h But stoppmg short of{usmg some of the lan-
guage whlch 1 was very glad lhat ;you gentlemen used
loday '

" Dr. Rome: Dont you suspect the total mass of data that is

have done it as a loner for reasonspeculiar to himselfjand ]ust -

drop it there. ..:

Dr. Rothstein: The only thing I would add, I think it would not .
be entirely unreasonable to say that you have consultéd with’
. psychiatrists as to whether this was lpossxble I don’t know
whether you wauld agree with that, but it seems to mie that
would be reasonable. " L o Bk

. Dr. Cameron: 1 don’t think it is necessary 1t mk the_'~
+ Commission will have to decnde that questnon . .

My. Lielieler; Now, are we going to be in a’ posmon where,
‘assuming we can’t find any credible political motive, what
would the American public think if we'just said well, he did.it .
for reasons peculiar to himself, and we dropped it-at that?
Now we do have hypotheses. ... And then the American

Mr Dulles: 1 th tk we ought to state we consulted psychia--

. Mr ]ennrr And a few’ newspaper rreporters who will read
*“parts of it. b

going to be’ made public is going to be self-evident?

Mr. Dulles: But nobody reads Don'’t believe people read in
this country There will be afew professors thak will read the.
record

|
Mr Dulles The‘pubhc wnll read very little.:

Dr Rothstein: 1 thmk the other two doctors feel that it

shouldn’t even bT mentioned that there was any psychiatric . '
- _tonsideration.

cc I am overenthused with psychiatry

) gemng into thm S5 but Ifeelthatitisa relevant thing to say.

_trists, 50mewhere 7 If we hadn’t doné that we would have

) mrssed an. lmpoxltant area of the study : !

public wouldn’t have .the benefit of the thought that-these "~

menthave giver, and still can give, with additional mforma-
tlon that-we can provide them, the thought, that we have
;,wen to the question which has certainly made it believable to
. m that Oswald could have done this for purely psychologi-~
“cal motlvatlons even though it:may not be 100 pergent

.

pr cxse, it seems to me that we are ¥ a position and we do have -

information enough to suggest enough orflay forth’ enough
hypotheses and fact to make it behevable that thls’ls why he
- dld s ’ .

[ we don’t do thxs, the Amerlcan publxc isn’t going to have "
" thi ‘background to make this )udgment }nnd the_y are-just -

golng tof say, “Well, what the heck.” . l il

Dr. Rome: They have a]ready made whate
" arg going to make, believe me.

. Mr. Licbeler: 1f that is true, we mxght as well‘ fold up our'
papers and go home. . TR

M‘r Redlich:
chological thesns because I think that it would tend to give the
lmbressmn that we are really trying to, in.effect; prove the
absence of conspnratonal motive,-by presenting d psycholog-
lcal thesis, and that psychological thesis mxghtte punched so-

er, ;udgrhent they D

. We should stop short of resentmg a psy- -

~ full of holes by people of a.different psychlamc school of -

. théught from you three gentlemen that it ‘would endanger
the other side of the coin, namely the ab ence/of the rahonal
consplratonal motive. ... C o, T G <} e )

. A
Dr, Cmnrran. dthink it is perfectly fair to say if thisis your
.conclusion that he. did it, that “We found no eviderice to .
implicate dny other persons, -

country”

if that is true “and this is what i was said at the

if that is true ! \ ‘or any other

= The l\z'por} however mad? no; rrfrrmre fo the Cvnnmcsmn s

% ranculhnq the ;m;xe[ of psychiatridts. On the other hand, many

passage in-the - jparf reflected “some aspects of the psychiatric
analysis,’s Other aspects were  réjected;. the report said  the
Conimission did nbf believe -that Oswald’s relations with’ his wife

“cansed him-to ncs:\ssmnlr Kennedy. Listing Oswald’s d://x(ulh/ in

23 In"the interval- Commissioners and staff had been, taking

esfa[rhshmg ‘huma

commth nt to Mnrnsm and Communism, and his rn;mmy to act

“ without regard to the consequiences, the Warren Commission offered
. this (vnrluswn
. liwve molded the character, of Lee Harvey Oswald there eme reedia
“man m;mblv of nc}n«nmlmq Pre?m': nt Kennedy.” i

g Commissnon Meeting Of| September 18, 1964

“Out of these and-many other factors which may

i
b

Tlns was. the Co;unnscmn_s findl session in preparation [nr the

mmph'fnn of its report.”It was the first executive session since June

additional testimony, and staff members were draffing the [nm[
vm.mn of ‘the repert.
The Commissonjwas unable fo nmr its ur:\’nml target date of

June 1: the report wonlid be issued on September 27, 1‘)04—nmrlv

_ten monthsafter-the Warren Commission was fumh[ulul

testimony, and based on this we find!it believable that Lee -

Harvey Oswald could have done it and-we think he did.”

i 7
A

-No aciual twancript of the Seplember. 18 session is known to’
exist, /\(mrqu to the National Archives, only fhe minutes of the
meeting” are available., Hotoever, the minutés do throw additional

"~ light.dh Hu* Con}nussmn s lnst- nmruh' concerns. For'example, the :
- general counsel 1oas -instritcted
“ conclusions” concerning Chapter (" The Shots Frot The Texas

School :Bdok ‘Depository”) amd Chiapter 1V (“The Assissin”) not

_conitain any.conflict with the conclusions set forth in Chnphr !

[ Sumnmrl/ and Conr/usmn»« ), b = .

A Mohon waj

made .. that‘the General Counsel be qu-
thonred to_pro

eed to mahe arrangements, subject to the

1 relabionships, his discontent with the world, his =
,‘lmfmi of Americdn sm'n’h/, his search for a place in history, his.

“fo use- care :that the- proposed * .
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_approval of the Chairman, toreturntointerested parties who
have furnished documentary and other evidence to the
Commission all of such materials when their retention is no
longer necessary to adequately protect the Report of the
Commission or when duplicate or other conformed copies
{{l be Fl;xlly‘adequate. That in taking such action the General

°r interested persons and agencies whenever necessary
proper. :

g mxpurfnnre of Hu' lmnstnpls les in what they rrvml ofllu'

many of the doulr!s npparﬁnlly were ot resolved that the impression
emerges from these pridate discussions among the Coiminissioners

that, in the end,.the report was the only possible compromise they

couild produce—in terms, of>their knowledge and their conscierice.
- Likewise the transcriptscall into question the competence of the
- : j

L i

& ) N

inselconsult with the Federal Bureau of Investigationand

. T
|
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Warren Cammission, / ]
- The characters of these men come alive as in a dramatic’ pIn_/
Senator Russell and John McCloy are the doubters, the outspoken
and nnpaiu'nl sceptics and qm'sh{mrrs They come across as strong
men in the drama. Chief Justice Warren is 5urprr<mq1|/ passive,
often hesitant, always conscious of the historic burden. His concern
is credibility. Allen Dulles is the businesslike figure, proud of his
insights into the affairs of nations and .the craft of intelligence.
Senator Cooper and Representative Boggs choose to remain in the
background most of the time. And Gerald Ford, except for his
sudden sense of outrage over efforts to ascribe to the Commission
conclusions it had not yef rmrhz’d appears willing to go along, with
his peers. '
They played their rnh’s in hlc!or_/ Nuw llrclnr_/ will judge Hu’m

The New Republic wishes to acknowledge with grahtude
the special assistance in preparing these transcrxpts of
Robert Lee Lewis and Marion ‘E. Johnson. " !

-




